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Obchvat Českých Budějovic, který bude součástí dálnice D3, bude fungovat od ledna 2025. Stát zprovozní oba úseky 
najednou. Stavba se ale prodraží nejméně o 100 milionů korun. více na str. 2
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Rozhovor 
se Sarou 
Sandevou

Populární herečka 
a přítelkyně Jakuba 
Prachaře se s hity tria 
Golden Hits seznámila až 
díky práci na muzikálu 
Marta, kde hraje Helenu 
Vondráčkovou. Mrzí ji, 
když se bulvár místo jejím 
zajímavým projektům 
věnuje víc jejímu 
soukromí. 

více na str. 4 a 5



2 Zpravodajství

Konečná cifra, o niž se 
stavba prodraží, není 

jasná. „Jak stavba postu-
puje, vznikají tam další 
úpravy, to s sebou nese ži-
vot. Je potvrzené navýše-
ní o sto milionů, to si pro-
stě vyžádala změna 
technologie,“ řekl Kupka.

Jihočeský hejtman 
Martin Kuba (ODS) inici-
oval jednání, aby se „ex-
trémně“ urychlila stavba 
tunelu. Jinak by se podle 
něj stalo, že lidé by přijeli 
do Budějovic po dálnici, 
ale ve městě by z ní muse-
li sjet. „To by znamenalo, 
že by se celá doprava mu-
sela stahovat do centra, 
a to je pro nás naprosto 
nepřijatelné. Viděli jsme 
modelace pohybu vozi-
del, které představilo Ře-
ditelství silnic a dálnic 
(ŘSD), a není možné, aby-
chom ta vozidla takhle do 
Budějovic pouštěli. Tlačí-
me na to, aby se tunel do-
stavěl co nejdřív, a jsme 
přesvědčeni, že pro České 
Budějovice bude lepší, 
když se všechny úseky 
zprovozní najednou,“ ře-
kl hejtman.

Obchvat by měl být ho-
tový do konce roku 2024. 

Kuba považuje za vhod-
né, aby se úseky nezpro-
vozňovaly každý zvlášť. 
„Pro Budějovice by to při-
neslo naprosto fatální ko-
lapsy, a myslím, že je lep-
ší počkat si sedm měsíců 
a pak dopravu upravit de-
finitivně než vymýšlet 
složitá řešení, aby se po-
tom půlka Budějovic 
a půlka tranzitu sešla na 
zanádražní komunikaci 
a město kolabovalo,“ do-
plnil hejtman. Kupka po-
tvrdil, že obchvat dodělá 
ŘSD před koncem roku 
2024. Jak řekl, bylo by 
"zajímavé" ho zprovoznit 
po částech. „Respektuje-
me ale, že to nesmí vy-
tvořit nové problémy ve 
městě,“ řekl ministr.

Kvůli stavbě tunelu Po-
hůrka prodloužilo ŘSD na 
části dálnice D3 v Čes-
kých Budějovicích uzavír-
ku Dobrovodské ulice do 
konce dubna 2023. Uza-
vírka tak bude delší o tři 
čtvrtě roku. Ulice je za-
vřená od loňského srpna, 
silničáři plánovali, že ji 
otevřou letos koncem 
srpna. Uzavírka bude del-
ší, protože tunel Pohůrka 
bude hotový později, 

i proto, že chybí stavební 
materiály.

Práce na tunelu se pod-
le ŘSD nestihly z více pří-
čin. Silničáři dostali poz-
dě povolení nakládat 
s povrchovými vodami, 
dalšími důvody jsou chy-
bějící a zdražující materi-
ály nebo nouzový stav 
a válka na Ukrajině.

Obchvat Českých Budě-
jovic, jenž bude součástí 
dálnice D3, bude mít dvě 
části: úsek Hodějovice – 
Třebonín dlouhý 12,5 ki-
lometru, kde byly původ-
ní náklady sedm miliard 

korun, a 7,2 kilometru 
dlouhý úsek Úsilné – Sta-
ré Hodějovice za 5,28 mi-
liardy.

V provozu je teď 70 ki-
lometrů dálnice D3, která 
má spojit Prahu s Český-
mi Budějovicemi a ra-
kouskými hranicemi. Mě-
řit by měla 170 kilometrů. 
ŘSD teď v jižních Če-
chách staví souvislý třice-
tikilometrový úsek D3. 
Celá dálnice D3 by měla 
být podle ministerstva 
dopravy hotová do roku 
2030, jihočeská část do 
roku 2025. n sto/čtk

Krátce

Strakonice koupí
podíl v teplárně
Strakonice koupí od Tep-
lárny Kladno akcie strako-
nické teplárny za 15 mi-
lionů korun. Město tak 
bude mít ve firmě podíl 
90 procent. Záměr náku-
pu akcií na svém mimo-
řádném zasedání schválili 
strakoničtí zastupitelé. 
Od Teplárny Kladno koupí 
13,4 procenta akcií stra-
konické teplárny. Město 
tak nově získá 26.678 
akcií. S podílem 90 pro-
cent pak Strakonice plá-
nují odkup zbývajících 
akcií od minoritních akci-
onářů. „Naším cílem je 
teplárnu vlastnit ze 
100 procent a držením 
všech akcií zabezpečit 
dodávky tepla pro své 
odběra tele – strakonické 
obyvatele a firmy,“ uvedl 
strakonický místostarosta 
Rudolf Oberfalcer. Strako-
nická teplárna vytápí 
7000 domácností a de-
sítky firem. V roce 2020 
měla tržby 314,3 milionu 
a zisk po zdanění 2,9 mi-
lionu. Předloni prodala 
455,2 te rajoulu tepla. Vy-
plývá to z výroční zprávy. 
Podle vedení byl předloni 
zisk EBITDA (před zdaně-
ním, odpisy a úrokovým 
zatížením) 67 milionů. 
Loni měla teplárna výno-
sy přes 322 milionů Kč 
a skončila v zisku 3,6 mi-
lionu Kč. Zisk EBITDA byl 
loni 57,5 milionu korun. 
Teplárna také nakupuje 
emisní povolenky na ně-
kolik let dopředu, nyní tak 
má zásobu v hodnotě 
přes 260 milionů korun. 
n
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Chcete inzerovat
v Našem Regionu?

Kontaktujte nás: 
Eva Hájíčková,

tel.: 774 488 914,
eva.hajickova@a11.cz
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„Počátkem letošního roku se podařilo 
rozhýbat práce. Stavební firmy tam 
mají v souvislosti s rostoucími cenami 
materiálů velké komplikace,“ řekl 
ministr dopravy Martin Kupka (ODS). 
Inflační doložku smlouvy neobsahují, 
cena vzrostla, protože firmy měnily 
technologii, jak tunel postavit.
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4 Zpravodajství4 Rozhovor

Sedíme v bistru vašich 
rodičů a vy jste v jednom 
rozhovoru říkala, že 
tady občas pomáháte, 
dokonce, že rozvážíte 
jídlo. To pořád platí?

Já jsem v Show Jana 
Krause řekla trošku bez-
myšlenkovitě, že rozvá-
žím jídlo, i když jsem to 
udělala přesně dvakrát 
(smích). Rodiče i stálí  
klienti si ze mě teď dělají 
srandu, že mě ještě rozvá-
žet neviděli. Občas tady 
vypomůžu, s čím je třeba, 
ale nejvíc se věnuju sociál-
ním sítím. Přidávám kaž-
dý večer meníčka, občas 
něco přeložím a tak. V bis-
tru jsem ale každý den, 
a to nejen kvůli tomu, že 
táta skvěle vaří! Zrovna 
dneska máme grilované 

kalamáry, což je moje oblí-
bené jídlo.

Vaří váš táta i česká jíd-
la?

To ne, jen balkánská 
a středomořská, je to tako-
vý mix. Hlavně maso, 
ryby, zeleninu.

V recitálu Marta, který 
mapuje život Marty Ku-
bišové, hrajete na Letní 
scéně Musea Kampa He-
lenu Vondráčkovou, kte-
rá byla součástí tria Gol-
den Kids. Jak jste se 
k roli dostala a jak jste se 
na ni připravovala?

To se musíte zeptat reži-
sérky Adély Laštovkové 
a producentky Daniely So-
domové, proč si mě vybra-
la. Když mi Daniela zavo-

lala, byla to pro mě taková 
směs emocí. Na jednu stra-
nu jsem si přála zahrát si 
na Kampě, protože mám 
za to, že je to jedna z nej-
lepších letních scén u nás. 
Už kvůli tomu, že produ-
kuje inscenace o důleži-
tých lidech, jejichž příběh 
by měl znát každý. Na dru-
hou stranu jsem měla re-
spekt, protože je to pěvec-
ká role a já se považuju za 
herečku, ne zpěvačku. 
Takže jsem poprosila Da-
nielu abychom se všechny 
sešly spolu s Lindou Fin-
kovou (která má na staros-
ti korepetice - pozn. red.) 
a Adélou a já si zkusila ně-
jaký písničky zazpívat. Na-
konec jsme se shodly, že to 
zvládnu. Ale trénuju od té 
doby každý den, abych He-

leně Vondráčkové a sobě 
neudělala ostudu.

Kolik písniček jste se 
musela naučit?

Pár s Golden Kids a pak 
jednu sólovou. Takže nic 
hrozného. Herečky, co hra-
jí Martu Kubišovou, tam 
zpívají nesrovnatelně víc.

Je pro vás těžší nazkou-
šet zpěv a tanec, nebo 
naučit se třeba činoher-
ní text?

Nevím, jestli těžší, ale 
když se odmalička věnuje-
te herectví, tak je jasné, že 
jste si v tom jistější. Já 
jsem dřív závodně tanco-
vala streetdance, takže ta-
nec mi byl vždycky blízký, 
ale už v patnácti letech 
jsem ho musela upozadit, 
když mi začaly chodit na-
bídky na hraní. Na konzer-
vatoři jsem ale tanec měla 
a díky tomu jsem si vy-
zkoušela i jiné styly, jako 
třeba lidové tance a tak po-
dobně. Zpívám taky moc 
ráda, ale mám před tím 
větší respekt a trvá mi 
trošku déle to nacvičit.

Jste fanynka „retro“ 
hudby? Znala jste písně, 
které v recitálu zazní?

To úplně ne, protože ro-
diče doma vždycky pouš-
těli spíš makedonskou 
hudbu, takže jsem ty pís-
ničky začala objevovat až 
díky té roli. Ale stává se mi 
teď, že si po zkoušce do 
sluchátek pustím třeba 
Proudy nebo Denně če-
kám od Marty Kubišové 
a oceňuju, jak skvělé 
skladby to jsou. Obecně 
mám radši starší hudbu 
než tu současnou.

Hrajete také v rytmikálu 
Kouř, což je další na hud-
bě postavená „retro“ zá-
ležitost, která vychází 
z legendárního stejno-
jmenného filmu. Ten 
jste znala?

Pustila jsem si ho, až 
když před dvěma nebo tře-
mi roky přišla nabídka hrát 
Kotě. A moc se mi líbil, tak-

že jsem pak už neváhala. 
Byla to vlastně moje první 
role na jevišti spojená se 
zpěvem, ale to představení 
není jen o hudbě. Režisér 
Šimon Caban, který ve fil-
mu hrál kultovního Ar-
noštka, má skvělý cit pro-
pojit herce, zpěv, tanec, ale 
i techniku a vše okolo. My-
slím, že to představení je 
mnohovrstevnatý zážitek.    

Chtěla byste si zahrát 
i v nějakém „čistokrev-
ném“ muzikálu?

Už jsem i dostala nabíd-
ku, ale úplně jsem tehdy 
necítila, že je to ono. Zále-
želo by, s kým by to bylo, 
v jakém divadle, jaký by 
byl scénář atd. Nebráním 
se ale ničemu. Myslím, že 
jsem ještě mladá a chci 
zkoušet různé role, pro-
jekty. 

Nedávno jste v Srbsku 
točila historický seriál 
Nečistá krev. Jak k tomu 
došlo?

Asi před pěti lety jsem 
byla s partou přátel v Srb-
sku a viděla jsem, že se 
tam dost natáčí, tak jsem 
se ze srandy přihlásila do 
tamní agentury. Tam mi 
řekli, že mi budou posílat 
spíš nabídky na zahraniční 
firmy, protože s mým pří-
zvukem a tehdy příšernou 
srbštinou by to na lokální 
projekty úplně nebylo. 
Když ale probíhal casting 
na ten zmíněný seriál, tak 
nemohli na celém Balkáně 
nikoho vhodného najít, 
takže nakonec pozvali mě. 
Musela jsem se v dost krát-
kém čase naučit velké 
množství textu v srbštině, 
která je dost podobná ma-
kedonštině, ale i tak jsem 
pořád měla hrozný pří-
zvuk a během natáčení 
castingového videa jsem 
měla několikrát chuť se na 
to vykašlat. Ale nakonec si 
mě vybrali, i když pro ně 
byl obrovský risk svěřit 
roli jedné z nejvýznamněj-
ších srbských literárních 
postav Makedonce, která 
žije v Česku. 

Herečka s makedonskými kořeny Sara Sandeva hraje Helenu 
Vondráčkovou v recitálu Marta nebo Kotě v divadelní 
adaptaci kultovního hudebního snímku Kouř. Protože jí 
doma rodiče poušteli hlavně makedonskou hudbu, objevila 
písně, které v nich teď zpívá, až díky své práce. O to víc 
oceňuje, jak skvělé skladby to jsou.

Sara Sandeva: Štve mě, když   se píše o kravinách!
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jí Martu Kubišovou, tam 
zpívají nesrovnatelně víc.

Je pro vás těžší nazkou-
šet zpěv a tanec, nebo 
naučit se třeba činoher-
ní text?

Nevím, jestli těžší, ale 
když se odmalička věnuje-
te herectví, tak je jasné, že 
jste si v tom jistější. Já 
jsem dřív závodně tanco-
vala streetdance, takže ta-
nec mi byl vždycky blízký, 
ale už v patnácti letech 
jsem ho musela upozadit, 
když mi začaly chodit na-
bídky na hraní. Na konzer-
vatoři jsem ale tanec měla 
a díky tomu jsem si vy-
zkoušela i jiné styly, jako 
třeba lidové tance a tak po-
dobně. Zpívám taky moc 
ráda, ale mám před tím 
větší respekt a trvá mi 
trošku déle to nacvičit.

Jste fanynka „retro“ 
hudby? Znala jste písně, 
které v recitálu zazní?

To úplně ne, protože ro-
diče doma vždycky pouš-
těli spíš makedonskou 
hudbu, takže jsem ty pís-
ničky začala objevovat až 
díky té roli. Ale stává se mi 
teď, že si po zkoušce do 
sluchátek pustím třeba 
Proudy nebo Denně če-
kám od Marty Kubišové 
a oceňuju, jak skvělé 
skladby to jsou. Obecně 
mám radši starší hudbu 
než tu současnou.

Hrajete také v rytmikálu 
Kouř, což je další na hud-
bě postavená „retro“ zá-
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jste znala?

Pustila jsem si ho, až 
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mi roky přišla nabídka hrát 
Kotě. A moc se mi líbil, tak-

že jsem pak už neváhala. 
Byla to vlastně moje první 
role na jevišti spojená se 
zpěvem, ale to představení 
není jen o hudbě. Režisér 
Šimon Caban, který ve fil-
mu hrál kultovního Ar-
noštka, má skvělý cit pro-
pojit herce, zpěv, tanec, ale 
i techniku a vše okolo. My-
slím, že to představení je 
mnohovrstevnatý zážitek.    

Chtěla byste si zahrát 
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ném“ muzikálu?

Už jsem i dostala nabíd-
ku, ale úplně jsem tehdy 
necítila, že je to ono. Zále-
želo by, s kým by to bylo, 
v jakém divadle, jaký by 
byl scénář atd. Nebráním 
se ale ničemu. Myslím, že 
jsem ještě mladá a chci 
zkoušet různé role, pro-
jekty. 

Nedávno jste v Srbsku 
točila historický seriál 
Nečistá krev. Jak k tomu 
došlo?

Asi před pěti lety jsem 
byla s partou přátel v Srb-
sku a viděla jsem, že se 
tam dost natáčí, tak jsem 
se ze srandy přihlásila do 
tamní agentury. Tam mi 
řekli, že mi budou posílat 
spíš nabídky na zahraniční 
firmy, protože s mým pří-
zvukem a tehdy příšernou 
srbštinou by to na lokální 
projekty úplně nebylo. 
Když ale probíhal casting 
na ten zmíněný seriál, tak 
nemohli na celém Balkáně 
nikoho vhodného najít, 
takže nakonec pozvali mě. 
Musela jsem se v dost krát-
kém čase naučit velké 
množství textu v srbštině, 
která je dost podobná ma-
kedonštině, ale i tak jsem 
pořád měla hrozný pří-
zvuk a během natáčení 
castingového videa jsem 
měla několikrát chuť se na 
to vykašlat. Ale nakonec si 
mě vybrali, i když pro ně 
byl obrovský risk svěřit 
roli jedné z nejvýznamněj-
ších srbských literárních 
postav Makedonce, která 
žije v Česku. 

Herečka s makedonskými kořeny Sara Sandeva hraje Helenu 
Vondráčkovou v recitálu Marta nebo Kotě v divadelní 
adaptaci kultovního hudebního snímku Kouř. Protože jí 
doma rodiče poušteli hlavně makedonskou hudbu, objevila 
písně, které v nich teď zpívá, až díky své práce. O to víc 
oceňuje, jak skvělé skladby to jsou.

Sara Sandeva: Štve mě, když   se píše o kravinách!
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Můžete nám přiblížit, 
o čem seriál je a koho 
hrajete?

Předlohou jsou romány 
Borisava Stankoviće a jed-
ním z nich je Nečistá krev, 
který je zasazený do srb-
ského jihu během refor-
mace na konci 19. století. 
Já tam hraju hlavní posta-
vu, mladou ženu So�u, 
kterou její aristokratický 
otec prodá do manželství 
s dvanáctiletým synem 
sedláka. Je to dost složitý 
příběh, který vykresluje 
nešvary tehdejšího feuda-
lismu. Vznikl i film, který 
je o životě dědečka So�y, 

a ten se jako první srbský 
snímek dostal na Netflix. 
Moc bych si přála, aby se 
to povedlo i seriálu.

V seriálu Dvojka na zabi-
tí hrajete ambiciózní 
a velmi organizovanou 
policejní vyšetřovatel-
ku, která je ale v osob-
ním životě tak trošku 
chaotická. Máte to po-
dobně?

Myslím, že Karolína by 
chtěla být organizovaná 
i v tom osobním životě, 
ale moc jí to nevychází. Co 
se mě týče, tak bych řekla, 
že jsem zdravě ambicióz-

ní. Organizovaná jsem 
v tom smyslu, že mám na 
všechno tabulky s daty 
a tak podobně, ale v osob-
ním životě jsem se nauči-
la, že nejlepší je nechat se 
unášet proudem a ne-
zbláznit se, když něco ne-
vychází podle mých před-
stav. Člověk si může 
plánovat a malovat různé 
věci, ale když pak zakročí 
život, tak je stejně všech-
no jinak. Ale většinou tak, 
jak to má být.

Je nějaký žánr v rámci 
filmové nebo seriálové 
tvorby, který by vás lá-
kalo si vyzkoušet?

Bavilo by mě nějaké sil-
né drama a role, kvůli kte-
ré bych musela jít hodně 
do hloubky a detailu, 
dlouho ji studovat a vžít 
se do ní. Mohla by s tím 
souviset i třeba nějaká zá-
sadní změna vzhledu. Nic-
méně teď kromě Marty 

budu točit českou filmo-
vou komedii a další seriál 
v Srbsku.

Zaujal vás v poslední 
době nějaký film nebo 
seriál?

Dostal mě film Mládí od 
Paola Sorrentina, tam je 
prostě všechno. Je to v jis-
tém smyslu dramatické, 
ale zároveň ze života. Za- 
ujal mě taky seriál od 
Netflixu Neskutečná Anna 
o případu Anny Delvey, 
která si jako údajná dědič-
ka obrovského jmění na-
klonila newyorskou sme-
tánku, aby se později 
ukázalo, že je to podvodni-
ce. Na tom mě bavil hlav-
ně úžasný výkon herečky 
Julie Garner, která se hlav-
ní role zhostila skvěle.

Poslední dobou jste čím 
dál častěji v hledáčku 
bulvárních médií. Je pro 
vás těžké to snášet?

Ne, je mi to úplně jedno. 
Vždycky jsem říkala, že 
svou práci nedělám kvůli 
tomu, aby se o mě mluvilo 
a psalo. Já si svoje soukro-
mí hlídám, a i když si bul-
vár píše, co chce, tak budu 
rozhodovat vždycky jen já 
sama, co se dostane ven. 
Mrzí mě a štve, že se místo 
třeba o zajímavých projek-
tech píše o, s prominutím, 
kravinách. Rozhovor o své 
práci dám vždycky a ráda, 
ale není to nic, na čem by 
stála moje kariéra. n  
Daniel Hromada

Sara Sandeva: Štve mě, když   se píše o kravinách!

Vyšlo v časopisu Mladý svět

l	 Narodila se 25. června 1997 ve městě Skopje v Severní 
Makedonii.

l	 Když jí byly dva roky, přestěhovala se s rodiči do Prahy, 
od šesti let hraje, studovala herectví na Pražské 
konzervatoři a působí v televizi a v divadle La Fabrika.

l	 Při natáčení krimi seriálu se zamilovala do Jakuba 
Prachaře, se kterým tvoří již druhým rokem pár.

SARA SANDEVA
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Je horké letní prázdninové od-
poledne a klidnou tichou ves-

nicí se po několika tupých ra-
nách rozprostře rána silnější, 
následovaná zřetelným zvukem 
tříštícího se skla. Paní Kryšpíno-
vá zvědavě vykoukne z okna 
a vidí partičku dětí kolem Toníka 
Kameníků, toho dříve tak hod-
ného chlapce, jak úprkem utíkají 
od plotu u pozemku jejího souse-
da pana Lesného. Jde se podívat, 
co ti výtečníci, se kterými dnes 
cloumá puberta, tentokrát vy-
vedli. Na místě vidí vozidlo pana 
Lesného s rozbitým předním 
sklem, proto se paní Kryšpínová 
rozhodne zavolat policii. 

Po zadokumentování stavu vo-
zidla, výslechu paní Kryšpínové 
i celé partičky kolem Toníka Ka-
meníků a dalších úkonech má 
policie dostatek informací o pa-
chatelích a výši způsobené ško-
dy, která spočívala nejen v rozbi-
tém skle, ale i v poničeném 
vnitřním vybavení vozidla. Přes-
tože policie měla dostatek infor-
mací o pachatelích, když se ně-

který z chlapců doznal, musela 
však celou věc odložit, neboť ani 
jeden z chlapců nedovršil věku 
15 let, tedy není trestně odpo-
vědný za své protiprávní jednání. 

Pan Lesný se proto obrátil na 
rodiče chlapců s žádostí o na-
hrazení způsobené škody, do-
stalo se mu rozličných odpově-
dí. Jedni poměrnou část škody 
nahradili, ostatní nekomuniko-
vali či popírali, že by se jejich 
syn poškození majetku účast-
nil. Panu Lesnému tedy nezby-
lo nic jiného, než podat civilní 
žalobu a požadovat náhradu 
způsobené škody. Soud po pro-
vedeném dokazování dal nako-
nec panu Lesnému za pravdu 
a uložil chlapcům a rodičům, 
aby způsobenou škodu společ-
ně a nerozdílně nahradili. 

Ve většině případů jsou to ro-
diče, kdo odpovídají za řádnou 
výchovu svých dětí a tedy nesou 

i odpovědnost za dohled nad ni-
mi, jak vyplývá z tzv. rodičovské 
odpovědnosti. Jedná se o zákon-
ný termín zahrnující práva a po-
vinnosti rodičů,  spočívající dále 
např. v péči o dítě, jeho vývoj, 
ochranu, jeho zastupování při 
právních jednáních, ke kterým 
není způsobilé. Po značnou ži-
votní dobu jsou rodiče odpověd-
ni za škodu, které jejich dítě 
způsobí jiným osobám. Povin-
nost k náhradě škody je vhodné 
připomenout v letních měsí-
cích, kdy rodiče pro značné 
množství pracovních povinnos-
tí nemohou věnovat dětem do-
statek dohledu a děti si tak 
mnohdy nacházejí různé způso-
by, jak volný čas trávit. 

Soud v případě pana Lesného, 
kdy chlapci byli ve věku 13 
a 14 let, po provedeném dokazo-
vání dospěl k závěru, že v řízení 
bylo prokázáno, že se chlapci do-
pustili protiprávního jednání, 
v jehož důsledku vznikla škoda 
na vozidle pana Lesného. Soud 
vzal rovněž za prokázané, že ro-

diče dětí zanedbali náležitý do-
hled, neboť nespolupracovali při 
řešení předchozích kázeňských 
problémů a i během soudního ří-
zení zaujali spíše pasivní postoj. 
Svůj závěr o nenáležitém dohle-
du soud odůvodnil i tím, že děti 
měly během prázdnin volný re-
žim, kdy se mohli bez bližší kon-
troly pohybovat dle svého uvá-
žení po okolí bydliště. Kromě 
povinnosti k náhradě škody 
soud uložil chlapcům i jejich ro-
dičům, aby panu Lesnému na-
hradily náklady soudního řízení, 
které mimo jiné byly navýšeny 
o cenu znaleckého posudku. ■

Rodičovská odpovědnost nezná dovolenou
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„Jde především o to, 
abychom nepřená-

šeli ty vícenáklady na ro-
diče, kteří už teď musí ře-
šit své soukromé situace. 
Chceme, aby to dětem ni-

jak nezkomplikovalo pří-
stup ke sportu a aby rodi-
ny nemusely zrovna na 
této položce šetřit. Chce-
me touto cestou klubům 
aspoň trochu ulevit v si-

tuaci, která momentálně 
panuje,“ uvedl Chovanec.

Řada sportovních sub-
jektů od nového školního 
roku zdraží členské pří-
spěvky. Důvodem je zvý-

Radnice chce pomoci sportovním klubům

CHystá se také nová 
plavební komora 

na Jiráskově jezu v Budě-
jovicích, jež by měla stát 
přes půl miliardy korun. 
„Jen investice do vodních 
staveb budou kolem mili-
ardy,“ řekl předseda desti-
nační společnosti Česko-
budějovicko-Hlubocko 
David Šťastný. Povodí Vl-
tavy plánuje řadu inves-

tic. Prodlouží třeba pla-
vební komoru Kamýk, 
v plánu je i lodní zdvi-
hadlo na Orlíku. Plavební 
komora Kamýk se pro-
dlouží o 13 metrů na 
45 metrů. Podnik má již 
územní rozhodnutí, prá-
ce plánuje na roky 2025 
až 2027. Nové lodní zdvi-
hadlo na Orlí ku by pak 
umožnilo přepravovat lo-

Do vltavské vodní cesty se chystají investice 

Českobudějovická radnice podpoří sportovní kluby částkou 
1,5 milionu korun. Město tím chce snížit dopady ekonomické 
krize na sportovní odvětví. O peníze mohou žádat subjekty, 
které získaly od radnice dotaci na celoroční činnost. Nově 
tak získají deset procent z částky obdržené z grantu, řekl 
náměstek českobudějovického primátora Tomáš Chovanec 
(hnutí Občané pro Budějovice).

šení cen pronájmů spor-
tovišť, což většinou 
souvisí s inflací a také 
s energetickou krizí.

Chovanec uvedl, že do-
taci na celoroční činnost 
získaly prakticky všech-
ny kluby, které v Českých 
Budějovicích působí. 
„A částka, kterou teď no-
vě dostanou, směřuje na 
všechny provozní nákla-
dy. To znamená, že nebu-
deme zkoumat, kam přes-
ně peníze směřovaly, 
jedinou podmínkou je, že 
nesmí jít na mzdy,“ uvedl 

náměstek. Dodal, že měs-
to tím navazuje na další 
projekty na podporu 
sportu. Například Jihočes-
ký kraj uvolní peníze pro 
děti na hrazení části pří-
spěvků na zájmovou čin-
nost.

Národní sportovní 
agentura zase chce pomo-
ci klubům se snížením 
nákladům na energie. 
„A náš program je třetí 
částkou do celé mozaiky, 
která má především pod-
pořit mládežnický sport,“ 
uvedl Chovanec. n

Mezi chystané investice za víc než tři 
miliardy Kč patří i proměna kulturního 
domu Slavie v Českých Budějovicích 
nebo nová budova Alšovy jihočeské 
galerie.

dě až 38 metrů dlouhé. 
„Je hoto vá dokumentace 
pro územní řízení,“ řekl 
Tomáš Kendík z ředitel-
ství Povodí Vltavy. Teď se 
staví bezpečnostní přeliv 
na hrázi, kvůli kterému 
klesla hladina Orlíku až 
o deset metrů, když Povo-
dí Vltavy začalo vypouš-
tět vodu z přehrady.

Další investice chystá 
Ředitelství vodních cest 
(ŘVC). Příští rok zmoder-
nizuje přístaviště 
v Purkar ci, kde bude nové 
přístavní molo pro osobní 
lodní dopravu. Plánuje 
rovněž lodní zdvihadlo 
Slapy s nosností do 

300 tun, stavět se bude 
zřejmě mezi lety 2025 až 
2028. ŘVC vybuduje také 
několik přístavišť pro ma-
lá plavidla ve středních 
a jižních Čechách, jedno 
z prvních bude v Davli. 
Všechna chce stihnout 
postavit do roku 2026, ře-
kl Václav Straka z ŘVC.

Plavebními komorami 
České Vrbné, Hluboká 
nad Vltavou, Hněvkovice 
a Kořensko proplulo za 
červenec 3848 plavidel, 
odbavily 15.589 lidí. Je to 
meziročně asi o deset pro-
cent méně. V červnu na-
opak plavidel proti loň-
sku přibylo. Od začátku 
roku do července to bylo 
téměř 7000 lodí a víc než 
29.000 lidí. Zájem o vl-
tavskou vodní cestu stou-
pá od roku 2017, kdy se 
dostavěla plavební komo-

ra na jezu v Kořensku.
Letošní plavební sezo-

na je v ČR velmi intenziv-
ní, řekla ředitelka Státní 
plavební správy Klára 
Němcová. Správa zazna-
menala v ČR zatím 19 ne-
hod, zkontrolovala 500 
plavidel, zjistila 120 pře-
stupků.

Mezi lety 2019 až 2022 
vznikla na řece řada sta-
veb. Povodí Vltavy třeba 
zmodernizovalo lodní vý-
tah na Orlíku. V zimě do-
končilo v Českých Budě-
jovicích na Jiráskově 
nábřeží u Vltavy nové vý-
vaziště pro malé lodě. 
ŘVC dobudovalo loni 
v přístavu v Hluboké nad 
Vltavou servisní centrum 
a čerpací stanici, kde loni 
natankovalo 350 plavidel 
15.000 litrů pohonných 
hmot. n

Fo
to

: F
B

 P
řís

ta
vi

št
ě 

Pu
rk

ar
ec



www.nasregion.cz 9Inzerce
IN

ZE
RC

E
IN

ZE
RC

E



10 Doprava

K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na

www.a11.cz/predplatne

NOVINKA! 
Sorry Křížovky

s desítkami vtipných tajenek
jen za 49 Kč

K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na
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Krátce

Padělky v tržnici

Česká obchodní inspekce 
(ČOI) zabavila při mimo-
řádné kontrole v tržnici ve 
Strážném na Prachaticku 
638 padělků, v jejichž 
případě je hodnota origi-
nálního zboží 1,1 milionu 
korun. Nepoctivým pro-
dejcům může vyměřit po-
kutu až pět milionů korun, 
sdělil mluvčí ČOI Jiří 
Fröhlich. ČOI pravi delně 
kontroluje všechny ji-
hočeské tržnice vietnam-
ských prodejců ve Stráž-
ném a Vyšším Brodě, 
často tam padělky zabaví. 
Kontrola byla v polovině 
srpna, zaměřená na zákaz 
prodeje padělků. Inspek-
toři prověřili čtyři stánky. 
U dvou z nich si museli 
přizvat zámečníka, aby 
prodejny otevřel. Výrob-
ky, z nichž půjde odstranit 
chráněné označení, na-
bídne ČOI pro humanitár-
ní účely. n

„Vedení Jihočeského 
kraje rozhodlo, že 

minimálně do konce roku 
nebudeme žádné jízdné 
zvyšovat. Oproti jiným 
krajům, kde se jízdné zve-
dá, Jihočeši budou jezdit 
za současné ceny, a to mi-
nimálně do poloviny pro-
since, kdy nás čeká změ-
na jízdních řádů,“ uvedl 
náměstek jihočeského 
hejtmana pro dopravu 
Antonín Krák. Dodal, že 
kraj neplánuje ani rušení 

nebo omezení spojů. „Na-
opak na základě žádostí 
některých starostů jsme 
některé ještě posílili. Jed-
ná se například o školní 
autobusy,“ podotkl.

Linkové autobusy 
v Jiho českém kraji od 
letoš ka po dobu deseti let 
obsluhují tři společnosti. 
Na Českobudějovicku to 
je společnost GW Bus, na 
Českokrumlovsku, Jindři-
chohradecku, Písecku, 
Prachaticku a Strakonic-

ku ČSAD autobusy České 
Budějovice a na Táborsku 
BusLine.

Náklady na linkové au-
tobusy na jihu Čech pro 
příštích deset let činí 
7,4 miliardy korun. Z to-
ho pět miliard Kč uhradí 
kraj, zbytek dopravcům 

vynesou tržby vybrané od 
cestujících. Vyplývá to ze 
smlouvy mezi krajem 
a dopravci. Podle kontrak-
tu nejvíce kilometrů lin-
ky najezdí na Českobudě-
jovicku. Ročně to bývá 
kolem 3,8 milionu kilo-
metrů. n

Jihočeský kraj zatím
neplánuje zdražování jízdného 
Jihočeský kraj neplánuje v nejbližší 
době zdražovat jízdné v autobusových 
a vlakových spojích. A to ani přesto, 
že kraj za první pololetí doplácel 
autobusovým dopravcům 16,2 milionu 
korun kvůli zdražování pohonných 
hmot, informoval David Hocke 
z kanceláře jihočeského hejtmana.

Minimálně do konce roku se zdražovat nebude.
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Není to tak dlouho, kdy 
byly operativní lea-

singy poskytovány jen 
podnikatelům a firmám 
a běžní zákazníci o tako-
vém druhu pořízení vozu 
neuvažovali, především 
kvůli vyšší ceně. Jednou 
z firem, která se krátko-
dobým flexibilním proná-
jmem zabývá a zaměřuje 
se i na privátní klientelu 
je Mototechna Drive, spa-
dající do skupiny AURES 
Holdings.

V případě operativního 
leasingu klient hradí pro-
najímateli pravidelné mě-
síční splátky, tedy nájem 
automobilu poskytnuté-
ho na předem dohodnuté 
časové období. Po uplynu-

tí doby pronájmu se však 
nájemce nestává majite-
lem vozidla, ale vrací jej 
pronajímateli. Ten je po 
celou dobu vlastníkem 
automobilu a řeší i jeho 
další prodej. Operativní 
leasing je tedy služba, kte-
rá vám umožní využívání 
automobilu bez zbyteč-
ných starostí se servisem, 
přezouváním a dalšími 
náklady, které jsou 
s vlastnictvím vozu spoje-
ny. Vzhledem k tomu, že 
si vůz nepořizujete do 
vlastnictví, ušetříte ne-
malé finanční prostředky.

V případě krátkodo-
bých pronájmu do půl ro-
ku, na které se Mototech-
na Drive specializuje, je 

Vy jezdíte, Mototechna Drive se stará

výhodou flexibilita, tedy 
že si můžete například na 
léto pronajmout kabriolet 
a přes zimu ho vyměnit 
za SUV, kterým budete 
jezdit na hory. Po celou 
dobu pronájmu je vám 
k dispozici osobní kon-
zultant, který s vámi prů-
běžně řeší vaše požadav-
ky. Zároveň se stará o to, 
aby váš vůz byl stále ve 
skvělém technickém sta-
vu, měl správné pneuma-
tiky a další služby, které 
pro své potřeby využijete, 
včetně komplexního po-
jištění. Na rozdíl od kla-
sického operativního lea-

singu je v Mototechně 
Drive možné domluvit 
pronájem i na kratší ob-
dobí – od tří dnů až po půl 
roku. Na výběr je velké 
množství značek, modelů 
i typů od elektromobilů 
až po dodávky, od prémi-
ových značek Mercedes-
Benz, BMW a Audi až po 
Dacii. Pro věrné klienty 
má Mototechna Drive 
připravenou i celou škálu 
benefitů, například v po-
době zápůjčky vozu na 
dovolenou, nebo dodávky 
na stěhování. I v současné 
složité době vycházíme 
klientům maximálně 

vstříc a nový vůz umíme 
doručit přímo tam, kam si 
klient přeje tak, aby ne-
musel opustit pohodlí 
svého domova a vystavo-
vat se tak riziku nákazy. 

Vizí Mototechny Drive 
je poskytovat klientům 
kompletní řešení jejich 
mobility bez starostí, 
v rodinné atmosféře 
a s oboustrannou důvě-
rou. Jediné, co budete bě-
hem pronájmu svého vys-
něného vozu řešit, je 
doplňování paliva. Bude-
me rádi, když se o něm 
přijdete osobně přesvěd-
čit. Aktuálně máme 
v portfoliu více než 1000 
klientů a zajišťujeme mo-
bilitu jak soukromých 
osob a drobných podnika-
telů, tak i sportovců, zná-
mých osobností a nadná-
rodních korporací. 

Vyberte si svůj nový 
vůz a zažijte radost z prv-
ní, opravdu bezstarostné 
jízdy! n pr

Přemýšlíte o pořízení nového 
automobilu? Zajímavou možností 
by pro vás mohla být nabídka vozů 
poskytovaných formou flexibilního 
pronájmu. Jaké jsou jeho výhody?
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Podle předáka Česko-
moravské konfederace 

odborových svazů 
(ČMKOS) Josefa Středuly 
stát kvůli inflaci vybírá víc 
peněz, zaměstnancům ve-
řejných služeb výrazně 
klesl reálný výdělek a na 
zdražování nemohou do-
plácet. „Jsme rádi, že náš 
tlak má pro rok 2022 vý-
sledek a zaměstnanci, 
kteří měli od ledna nulu, 
obdrží od září deset pro-
cent,“ řekl předseda Čes-
komoravské konfederace 
odborových svazů 
(ČMKOS) Josef Středula. 
Podotkl, že výhled eko-
nomiky je „ještě krutější“ 
než před pár měsíci.

Na zvýšení všech zmra-
zených platů se tak dohod-
li odboroví předáci s lídry 
vládních stran. Po jednání 
to řekl šéf vládních lidov-
ců a ministr práce Marian 
Jurečka (KDU-ČSL). Na 
zvýšení bude do konce 
roku z rozpočtu potřeba 
1,1 miliardy korun. Doho-
da na růstu výdělků za-
městnanců státu a veřej-
ných služeb pro příští rok 
se zatím nenašla.

Platy ve veřejné sféře 
stanovuje pět tabulek. Ka-
binet od září počítá s dese-
tiprocentním zvýšením 
částek v první tabulce. 
Podle odborů se tak přidání 
týká nepedagogických pra-
covníků ve školství a ne-
zdravotnických profesí ve 
zdravotnictví či lidí z pří-
spěvkových organizací. Vý-
dělek by tedy měl vzrůst 
zaměstnancům muzeí 

a galerií, hercům z divadel 
či hudebníkům z or-
chestrů, kuchařkám, uklí-
zečkám, vrátným či školní-
kům. Do skupiny patří 
i úředníci samospráv. Spa-
dají sem také třeba zaměst-
nanci sportovišť, pečova-
telských služeb či domovů, 
které zřizují města. Tarif se 
zvedne i úředníkům či hy-
gienikům ve státní službě.

Jurečkovi se bouří lidé 
na úřadech práce, díky 
Středulovi vyšlo najevo 
proč. „Ve státní službě pů-
sobí zhruba 61 tisíc stát-
ních zaměstnanců, 
z nichž 75 % jsou ženy. 
Mezi nimi je řada samoži-
vitelek a osob pečujících 
o své blízké. Největší část 
státních zaměstnanců je 
zařazena do 9. platové tří-
dy (od 18 230 Kč hrubého, 
poznámka redakce). Není 
tedy divu, že čím dál více 
z nich musí žádat o sociál-
ní dávky,“ napsal Jurečko-
vi a premiéru Petru Fialo-
vi (ODS) v dopise 
předseda odborů úřadů 
práce Jan Dudek.

Pro letošek se plat zmra-
zil úředníkům, pracovní-
kům kultury, nepedago-
gům ve školství a dalším 
profesím. Podle Jurečky 
by si tak mělo od září po-
lepšit kolem 365 tisíc lidí. 
Původně měli dostat při-
dáno jen pracovníci veřej-
ných služeb, ne zaměst-
nanci státu. „Dnes jsme za 
vládní koalici představili 
kompromis, aby se zvýšil 
plat i pro zaměstnance 
pod státní službou od 

září… Nemáme uzavře-
nou otázku roku 2023,“ 
uvedl Jurečka. Podle něj 
platí ale dřívější dohoda, 
podle níž by se měly od 
ledna o deset procent 
zvednout tarify neboli zá-
klad platu policistům, ha-
sičům a vojákům. O ostat-
ních profesích se bude dál 
jednat.

Podle poslední predikce 
by průměrná inflace měla 
letos dosáhnout 16,2 pro-
centa a příští rok 8,8 pro-
centa. Dříve ministerstvo 
financí pro letošek očeká-
valo průměrné zdražení 
o 12,3 procenta a příští rok 
o 4,4 procenta. Nyní se 

čeká také růst sumy na vý-
dělky, a to letos o 9,8 pro-
centa a příští rok o 7,9 pro-
centa. Dříve se pro letošek 
očekával šestiprocentní 
růst platů a mezd a pro 
příští rok o 6,2 procenta.

Odboráři už dřív kvůli 
platům pohrozili protes-
ty. Devět odborových sva-
zů veřejné sféry zůstává 
kvůli výdělkům ve stáv-
kové pohotovosti a další 
čtyři je podporují, sdělil 
po jednání mluvčí svazů 
Pavel Bednář. Jurečka 
řekl, že kroku odborů ne-
rozumí. „Když tady 
máme situaci, že pro rok 
2022 jsme dohodnuti 

a máme dohodu na tom, 
že budeme v průběhu září 
jednat, tak já důvod nevi-
dím,“ uvedl ministr. Pod-
le předáků má stávková 
pohotovost podpořit vy-
jednávání o růstu výděl-
ků na příští rok.

Odboráři a zástupci mi-
nisterstev budou spolu 
jednat o úpravě platových 
tabulek. Odborům vadí, 
že řada zaměstnanců ve-
řejného sektoru má tarify 
pod minimální či zaruče-
nou mzdou. Výslednou 
dohodu by pak podle Ju-
rečky kabinet s předáky 
mohl uzavřít před kon-
cem září. n sto/ČTK

Jurečka couvl před Středulou.
Po tlaku odborů přidá i nejhůře placeným
Nejhůře placeným pracovníkům 
veřejného sektoru se od září zvedne 
platový tarif o deset procent, a to 
i ve státní službě. Jak vyšlo najevo 
v minulých dnech, například mezi 
ženami pracující pro úřady práce je 
mnoho samoživitelek, které neuživí děti 
a musí žádat o sociální dávky. Zdražování 
ale nedopadá jen na ně, odboráři proto 
budou jednat s vládou o dalších profesích.
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tedy divu, že čím dál více 
z nich musí žádat o sociál-
ní dávky,“ napsal Jurečko-
vi a premiéru Petru Fialo-
vi (ODS) v dopise 
předseda odborů úřadů 
práce Jan Dudek.

Pro letošek se plat zmra-
zil úředníkům, pracovní-
kům kultury, nepedago-
gům ve školství a dalším 
profesím. Podle Jurečky 
by si tak mělo od září po-
lepšit kolem 365 tisíc lidí. 
Původně měli dostat při-
dáno jen pracovníci veřej-
ných služeb, ne zaměst-
nanci státu. „Dnes jsme za 
vládní koalici představili 
kompromis, aby se zvýšil 
plat i pro zaměstnance 
pod státní službou od 

září… Nemáme uzavře-
nou otázku roku 2023,“ 
uvedl Jurečka. Podle něj 
platí ale dřívější dohoda, 
podle níž by se měly od 
ledna o deset procent 
zvednout tarify neboli zá-
klad platu policistům, ha-
sičům a vojákům. O ostat-
ních profesích se bude dál 
jednat.

Podle poslední predikce 
by průměrná inflace měla 
letos dosáhnout 16,2 pro-
centa a příští rok 8,8 pro-
centa. Dříve ministerstvo 
financí pro letošek očeká-
valo průměrné zdražení 
o 12,3 procenta a příští rok 
o 4,4 procenta. Nyní se 

čeká také růst sumy na vý-
dělky, a to letos o 9,8 pro-
centa a příští rok o 7,9 pro-
centa. Dříve se pro letošek 
očekával šestiprocentní 
růst platů a mezd a pro 
příští rok o 6,2 procenta.

Odboráři už dřív kvůli 
platům pohrozili protes-
ty. Devět odborových sva-
zů veřejné sféry zůstává 
kvůli výdělkům ve stáv-
kové pohotovosti a další 
čtyři je podporují, sdělil 
po jednání mluvčí svazů 
Pavel Bednář. Jurečka 
řekl, že kroku odborů ne-
rozumí. „Když tady 
máme situaci, že pro rok 
2022 jsme dohodnuti 

a máme dohodu na tom, 
že budeme v průběhu září 
jednat, tak já důvod nevi-
dím,“ uvedl ministr. Pod-
le předáků má stávková 
pohotovost podpořit vy-
jednávání o růstu výděl-
ků na příští rok.

Odboráři a zástupci mi-
nisterstev budou spolu 
jednat o úpravě platových 
tabulek. Odborům vadí, 
že řada zaměstnanců ve-
řejného sektoru má tarify 
pod minimální či zaruče-
nou mzdou. Výslednou 
dohodu by pak podle Ju-
rečky kabinet s předáky 
mohl uzavřít před kon-
cem září. n sto/ČTK

Jurečka couvl před Středulou.
Po tlaku odborů přidá i nejhůře placeným
Nejhůře placeným pracovníkům 
veřejného sektoru se od září zvedne 
platový tarif o deset procent, a to 
i ve státní službě. Jak vyšlo najevo 
v minulých dnech, například mezi 
ženami pracující pro úřady práce je 
mnoho samoživitelek, které neuživí děti 
a musí žádat o sociální dávky. Zdražování 
ale nedopadá jen na ně, odboráři proto 
budou jednat s vládou o dalších profesích.
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